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În 1880 se înfiinţează Societatea de Istorie şi Arheologie a Comitatului
Hunedoara, ai cărei membri, în anii următori, desfăşoară o bogată activitate pe mai
multe paliere. Ne-am propus să urmărim principalele aspecte ale activităţii Societăţii în
perioada 1883-1887. Membrii Societăţii sunt plini de entuziasm, iar activitatea lor se
desfăşoară pe mai multe planuri: cea ştiinţifică, de colectare, recuperare a cât mai
multor informaţii legate de comitatul Hunedoara, îmbogăţirea muzeului şi a bibliotecii,
realizarea de cercetări de teren, salvarea unor monumente importante.

În 1880 se înfiinţează Societatea de Istorie şi Arheologie a Comitatului
Hunedoara (Societatea), iar după efortul de organizare din primii ani1, urmează o
perioadă plină de entuziasm, în care sunt începute (sau continuate) o seamă de proiecte
cu scopul de a recupera cât mai multe informaţii privind comitatul Hunedoara, obiecte
din comitat, a salva monumente şi piese, a marca prin monumente locurile unde au avut
loc evenimente istorice importante.

Vom urmări o parte dintre aspectele activităţii Societăţii pe perioada 1883-1887,
în vara şi toamna anului 1887 având loc două evenimente care au arătat că aceasta
ocupă un loc important în viaţa comitatului Hunedoara, dar şi pe plan naţional: la Deva
se ţine adunarea generală a Societăţii Maghiare de Istorie şi împăratul Imperiului austro-
ungar, aflându-se în comitat, se întâlneşte şi cu reprezentanţii Societăţii şi vizitează
muzeul. În această perioadă, putem urmări în continuare atât eforturile de ordin
administrativ, cât şi activitatea de cercetare a membrilor Societăţii, care încearcă să se
afirme în lumea ştiinţifică a vremii.

Comitetul director a fost organismul în cadrul căruia se luau deciziile privind
funcţionarea Societăţii. În perioada 1883-1887, s-au ţinut, în medie, câte 11 sau 12
şedinţe pe an2. Menţionăm că un an al Societăţii însemna perioada cuprinsă între două
adunări generale (care, de regulă, avea loc în luna iunie, cea din 1887 fiind în iulie dintr-
un motiv excepţional: să coincidă cu adunarea Societăţii Maghiare de Istorie).

Din păcate, toată perioada este străbătută de aceeaşi problemă: lipsa fondurilor
materiale suficiente. Se fac eforturi deosebite pentru a îmbunătăţi situaţia, dar
rezultatele nu sunt cele sperate. Nici măcar cotizaţiile nu sunt plătite la zi, iar încasarea
acestora reprezintă unul dintre dezideratele Comitetului director, care discută frecvent
această problemă şi propune diverse soluţii. Astfel, după ce în şedinţa din 5 martie 1884

1 Bodó 2012, p. 371-384.
2 Kun 1886, p. 92; Kun 1888, p. 117.
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casierul prezintă situaţia financiară3, cum restanţele rămân aceleaşi, Comitetul îl
însărcinează pe vicepreşedinte să se adreseze supraveghetorilor zonali sau altor membri
de încredere ca să strângă banii restanţi, iar membrilor din afara comitatului urma să li
se trimită scrisori prin care să se ceară plata obligaţiilor financiare4. Pe 3 decembrie
1884, în vederea colectării mai eficiente a cotizaţiilor, dr. Sólyom-Fekete propune ca în
teritoriu să fie rugaţi membrii mai activi ca să strângă cotizaţiile aferente. Comitetul
nominalizează câteva persoane pentru a se ocupa de problemă5. În şedinţa din 7 ianuarie
1885, preşedintele anunţă că aici, pe plan local, persoana trimisă să adune cotizaţiile a
fost refuzată în mod nepotrivit de mai mulţi membri, deşi trimiterea chitanţei acasă nu
poate fi privită ca deranj, ci serveşte confortului membrilor. Comitetul ia cunoştinţă cu
regret de situaţie şi îl însărcinează pe secretar să dea un anunţ în ziarul Hunyad, prin
care să se ceară plata cotizaţiilor6. Situaţia e rediscutată în şedinţa din 2 decembrie 1885,
când casierul precizează că cotizaţiile sunt plătite foarte greu, iar restanţele cresc
permanent7. După discuţii îndelungate, s-a decis să se dea un anunţ în Hunyad şi
Magyar Polgár, prin care să se ceară plata cotizaţiilor până la 31 decembrie 1885, iar
celor care nu vor plăti până la data menţionată, li se vor trimite automat chitanţele acasă,
iar în teritoriu prin poştă; iar în cazul în care rămân datorii mai vechi de doi ani,
Comitetul director va fi nevoit să se adreseze justiţiei pentru recuperarea restanţelor8.
Aceeaşi problemă este discutată şi în şedinţa Comitetului din 13 ianuarie 1886, când
casierul informează că anunţul adresat prin ziare nu a avut niciun rezultat, nicio cotizaţie
nefiind plătită în urma acestei acţiuni. La propunerea preşedintelui se decide ca fiecare
membru să fie solicitat prin scrisoare închisă să îşi plătească restanţele până la finalul
lunii februarie, în caz contrar urmând a se lua şi alte măsuri, mai drastice9. Problema
rămâne nerezolvată, iar în şedinţa din iulie 1886 se discută încă o dată aceeaşi problemă
a cotizaţiilor restante10.

Se continuă şi organizarea de evenimente pentru strângere de fonduri. Astfel, la
cererea Comitetului director, doamna Barcsay Sándor, membră activă şi sprijinitoare a
intereselor Societăţii, în decembrie 1883, a organizat, în spaţiul pus la dispoziţie gratuit
de către Casina din Deva, o reprezentaţie pentru iubitorii de cultură, al cărei venit net a
fost de 100 frt. – sumă care a predat-o casieriei Societăţii, iar comitetul a decis, în
şedinţa din 2 ianuarie 1884, să îi trimită mulţumiri pentru acţiune atât ei cât şi
conducerii Casinei11.

De asemenea, se organizează un nou tip de manifestări pentru public, menite atât
a face cunoscute diferite subiecte locuitorilor comitatului, cât şi a atrage mici sume de
bani în casieria Societăţii. În şedinţa Comitetului din martie 1884, vicepreşedintele
anunţă că prelegerile populare, care au avut loc la iniţiativa lui Téglás Gábor, au început
în februarie 1884, iar încasările se împart între Societate, asociaţia de femei şi Casina
(aceasta punând la dispoziţie spaţiul necesar)12. Pentru organizatori fiind mai important

3 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 84v.
4 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 84v.
5 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 102v.
6 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 105.
7 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 128.
8 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 128-128v.
9 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 131v.
10 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 145.
11 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 80, 80v; Kun 1886, p. 93-94.
12 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 85v.
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aspectul spiritual, decât cel material, taxa de intrare a fost stabilită la 20 creiţari (kr)13.
Astfel, de exemplu, partea Societăţii pe 23 februarie 1884 a fost de 4 frt 84 kr, iar pe
1 martie, 5 frt 24 kr, sume ce intră în casierie14. În 15 iunie 1884, se raportează că aceste
prelegeri populare au adus Societăţii un venit de 28 frt 82 kr15. La propunerea lui Téglás
Gábor, aceste comunicări publice, unde se percepe o taxă de intrare redusă, se ţin în
continuare şi în anul următor16.

Cu ocazia unor „şedinţe de comunicări publice” ale Comitetului, se mai
organizează anumite evenimente care aduc mici sume de bani în casierie: pe 28
septembrie 1883, Asociaţia iubitorilor de cultură din Brad a organizat şi un spectacol
pentru Societate, cu venitul net de 43 frt 48 kr17.

Veniturile Societăţii sunt completate şi prin înscrierea de noi membri fondatori,
care trebuie să doneze cel puţin 50 frt pentru a primi acest statut18, iar unii dintre aceştia
donează o sumă mai mare (de exemplu, pe 2 aprilie 1884 se citeşte scrisoarea
episcopului catolic al Ardealului, Lönhard Ferencz, prin care se anunţă că acesta, „din
dragoste faţă de ştiinţă şi comitatul unde s-a născut”, cu 100 frt intră în rândul
membrilor fondatori19), şi prin primirea ca donaţie a unor sume pentru scopuri precise.
În prima jumătate a anului 1884, Lönhard Ferencz a donat 50 frt pentru acoperirea
cheltuielilor curente20, apoi încă 100 frt pentru acelaşi tip de cheltuieli în 188521,
baronul Jósika János a donat 50 frt pentru săpături22, iar Emich Gusztáv a donat 50 frt
pentru publicarea monumentelor mithraice23.

Cu toate străduinţele enumerate, deja în raportul prezentat de secretar în cadrul
adunării generale din iulie 1887 se constată că anul 1886/1887 s-a încheiat cu o mică
pierdere materială, dar cu „un mai mare câştig spiritual”24. Ca urmare, în şedinţa
Comitetului din 7 septembrie 1887, la final, este notată o propunere a casierului: ţinând
cont de starea finanţelor Societăţii, Comitetul să oprească orice cheltuială extraordinară
până la finalul anului 1887 – lucru ce se aprobă în unanimitate25. În acelaşi timp, i se
cere casierului să facă un raport privind sumele restante de încasat, cu propuneri pentru
modalitatea de strângere a restanţelor şi a îmbunătăţirii condiţiilor materiale26.

Rămânând tot la chestiunile administrative, menţionăm că la începutul anului
1884, mai exact pe 2 ianuarie 1884, vicecomitele Hunedoarei, prin adresa 11544/1883,
trimite un exemplar al Statutului Societăţii modificat27. Prin urmare, în adunarea
generală din 15 iunie 1884, secretarul Kun Róbert poate anunţa că modificările de statut
adoptate în 1883 au fost aprobate de către Ministerul de Interne28, deci Societatea poate
funcţiona după noile prevederi statutare.

13 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 85v.
14 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 85v.
15 Kun 1886, p. 94.
16 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 103.
17 Kun 1886, p. 82.
18 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 4.
19 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 87v
20 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2. f. 87v; Kun 1886, p. 94.
21 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 106.
22 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 85.
23 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 82-82v.
24 Kun 1889, p. 146.
25 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 175.
26 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 175.
27 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 80.
28 Kun 1886, p. 93.
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Pe 6 februarie 1884, vicepreşedintele Societăţii propune ca preşedinţii secţiilor
înfiinţate să fie chemaţi să întrunească membrii secţiilor şi acestea să îşi înceapă
activitatea – propunerea a fost acceptată, iar preşedinţia este desemnată să o pună
în practică29.

În 1884, în adunarea generală din iunie, după prezentarea şi aprobarea raportului
secretarului, preşedintele, ca şi restul funcţionarilor îşi depun mandatul, iar Réthi Lajos,
în numele adunării generale, mulţumeşte acestora pentru activitate şi roagă pe
preşedinte şi secretar să îşi menţină funcţia până când au loc alegerile. Rezultatul
alegerilor (în total – 21 de voturi exprimate) este următorul: preşedinte – Kuun Géza,
vicepreşedinte – dr. Sólyom-Fekete Ferencz, secretar Kun Róbert, bibliotecar – König
Pál,  casier – Reichenberger Zsigmond, jurist – dr. Petco Lázár (au fost realeşi aceiaşi
funcţionari)30.

Pe 4 august 1886, dr. Sólyom-Fekete Ferencz propune Comitetului ca, datorită
faptului că activitatea Societăţii s-a extins şi, prin urmare, a crescut şi volumul muncii
depuse de către  secretar, acesta să fie remunerat cu 100 frt pentru activitatea pe anul
1886/1887, sperând că adunarea generală să aprobe ulterior (Comitetul aprobă)31.

Comitetul decide şi dacă, cui şi pe ce perioadă se dau împrumut publicaţiile
aflate în bibliotecă, după cum ar rezulta din faptul că pe 6 octombrie 1886 se citeşte o
adresă prin care se cere să se dea împrumut pe două luni CIL III şi Ephemeris, - iar
Comitetul aprobă şi îl însărcinează pe bibliotecar să trimită cele două lucrări32.

Se fac eforturi şi pentru utilarea Societăţii cu mijloace prin care se poate lucra
mai eficient: în decembrie 1886, Comitetul aprobă propunerea lui König Pál de a se
cumpăra pentru Societate un aparat foto, care nu ar costa mai mult de 100-120 frt şi ar
putea fi utilizat în multe situaţii33.

Pentru a proteja patrimoniul şi pe membrii săi din punctul de vedere al activităţii
ştiinţifice, Comitetul a decis că prezentarea, comunicarea pieselor trebuie să fie
asigurată în primul rând membrilor Societăţii şi că e interzis a se da străinilor obiectele
în original sau în desen, de asemenea, aceştia nici nu le pot desena34.

În septembrie 1885, dr. Sólyom-Fekete Ferencz prezintă exemplarele trecute pe
curat ale proceselor verbale din 1880 şi 1881 – comitetul votează cei 10 frt ce revin
celui care a realizat această operaţiune şi decide ca procesele verbale din 1882 şi 1883
să fie trecute pe curat de aceeaşi mână35.

Una dintre preocupările constante ale membrilor Societăţii a reprezentat-o recuperarea
pieselor provenind de pe teritoriul comitatului (sau măcar a cât mai multor informaţii despre
acestea). Iar locul unde urmau să fie depuse acestea este muzeul Societăţii.

Muzeul funcţiona în spaţiul închiriat de la Pogány Ádám36, dar, ca urmare a
creşterii numărului de obiecte din muzeu, acesta începe să devină neîncăpător, în plus,
nu e nici destul de sigur, astfel că Comitetul, deja în aprilie 1884, îl însărcinează pe dr.
Reichenberger Zsigmond să caute un spaţiu mai potrivit muzeului37. În acelaşi timp,
într-un final, s-a realizat mobilierul pentru muzeu: dulapurile, din cauza întârzierilor

29 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 82v.
30 Kun 1886, p. 96.
31 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 150.
32 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 152v-153.
33 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 166v.
34 Kun 1886, p. 93.
35 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 124v.
36 Bodó 2012, p. 382.
37 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 88.
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firmei care trebuia să le facă, au sosit abia în decembrie 1883, iar pe timpul iernii nu se
putea lucra la amenajare, acest lucru s-a putut întâmpla doar pe parcursul primăverii38.
Pe 4 februarie 1885, Comitetul decide să trimită o adresă către conducerea Muzeului
Naţional Maghiar, prin care să solicite ca, în cazul în care ar avea dulapuri pe care nu le
mai foloseşte, să le dea cadou muzeului Societăţii39.

Cum nu se găseşte un spaţiu mai potrivit, ale cărui costuri să se şi încadreze în
limitele financiare ale Societăţii, se ia decizia îmbunătăţirii spaţiului existent: pe 2 iulie
1884, Comitetul decide ca, în vederea asigurării spaţiului muzeal, este necesar ca
ferestrele să fie completate cu panouri. Pogány Ádám, proprietarul casei, afirmă că le-ar
putea realiza pe cheltuială proprie, dacă contractul de închiriere se prelungeşte pe cel
puţin 3 ani. Comitetul acceptă acastă propunere şi îl însărcinează pe jurist să încheie un
nou contract de închiriere începând cu 1 august 1884, pe 3 ani40.

Modificări au loc şi în anul următor: în şedinţa Comitetului din 3 iunie 1885,
preşedintele anunţă că proprietara spaţiului muzeal, doamna Pogány Ádám, este dispusă
să desfiinţeze accesul spre pod dinspre antecamera muzeului şi astfel spaţiul muzeal se
măreşte cu o încăpere – asta pentru 20 frt chirie în plus – Comitetul acceptă şi îl
însărcinează pe jurist să se ocupe de înnoirea contractului, dar să facă o schimbare, în
sensul că avansul nu se va mai da la fiecare jumătate de an, ci pe fiecare sfert de an41.

Problema spaţiului uneori prea redus rămâne, mai ales că numărul obiectelor de
aici creşte permanent, iar pe 6 iulie 1887, ţinând cont de faptul că spaţiile pentru muzeu
sunt deja prea mici, iar descoperirile nu se pot depozita în mod corespunzător, şi având
în vedere apropiata vizită a împăratului, Comitetul decide să închirieze şi celelalte două
încăperi ale clădirii, pentru o chirie anuală de 300 frt; se cere juristului Societăţii să
înceapă discuţiile în acest sens cu proprietara şi să încheie noul contract pe un an42.

Se fac eforturi, se caută soluţii pentru mai buna organizare a spaţiului şi pieselor.
În şedinţa Comitetului din 6 mai 1885, dr. Sólyom-Fekete Ferencz face următoarele
propuneri legate de muzeu: să i se ceară proprietarului cheia încăperilor interioare ale
muzeului şi aceasta să fie depusă într-un loc sigur potrivit; conform unei mai vechi
hotărâri a Comitetului, muzeul să se deschidă cât mai repede publicului; toate obiectele
care constituie proprietatea muzeului să fie păstrate în muzeu, iar dacă până acum nu s-a
întâmplat asta, să fie inventariate/înregistrate; şi biblioteca să fie aşezată în muzeu,
pentru asta să se prevadă mobilierul necesar; să se completeze regulamentul de
funcţionare, cu procedurile privind manipularea obiectelor muzeale şi din bibliotecă43.
Comitetul acceptă în unanimitate propunerile făcute şi decide  următoarele: a doua cheie
se va da în grija vicepreşedintelui, să se comande, pe lângă dulapul pentru bibliotecă,
câteva scaune şi o masă de lucru, însărcinează pe directorul muzeului şi pe bibliotecar
să facă propuneri pentru completarea regulamentului în sensul propus44. Aceştia îşi vor
şi prezenta raportul în curând: în şedinţa din 3 iunie 1885, Téglás Gábor şi König Pál
prezintă Comitetului modificările cerute pentru Regulament.

Pe 14 octombrie 1885, dr. Sólyom-Fekete vine cu noi iniţiative legate de muzeu.
El propune ca muzeul, „într-un final”, să fie aranjat; biblioteca să fie depozitată în

38 Kun 1886, p. 92-93.
39 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 107.
40 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 95.
41 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 117.
42 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 172.
43 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 114v, 116.
44 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 116.
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muzeu, iar pentru determinarea colecţiei de numismatică şi ordonarea ei să fie chemat
un specialist din capitală45. Ca răspuns, directorul Téglás Gábor declară că toate
obiectele aflate în muzeu sunt aranjate corespunzător, dezordinea este aparentă, datorită
capacităţii limitate a spaţiului muzeal, obiectele au trebuit să fie înghesuite, de aceea
nici biblioteca nu poate fi aşezată în acest spaţiu. La propunerea lui Réthi Lajos,
Comitetul numeşte o comisie, sub preşedinţia lui Kuun Géza, pentru a cerceta situaţia şi
a face propuneri de îmbunătăţire a ei46.

Prin urmare, pe 4 noiembrie 1885, dr Sólyom-Fekete Ferencz prezintă raportul şi
propunerile comisiei constituite pentru a cerceta starea spaţiului muzeal: pietrele mai
puţin valoroase şi conductele de apă aşezate în hol să fie aşezate în încăperea închiriată
mai nou, iar în hol să fie mutate mineralele ce se află în dulapurile din camera cu piesele
mithraice, iar în locul acestora se pot pune reliefurile mithraice care se află pe jos acum;
deasupra dulapurilor destinate să păstreze descoperirile arheologice se vor pune rafturi,
pentru a aşeza acolo cărămizile cu ştampilă47. Propunerile sunt acceptate în unanimitate,
iar pentru ordonarea colecţiei de numismatică i se cere preşedintelui să discute cu
conducerea Muzeului Naţional pentru a stabili modalităţile de realizare48.  Pentru
realizarea inventarului muzeului şi completarea registrului se deschide un credit de
40 frt directorului muzeului şi se doreşte angajarea unui ajutor pe un an, cu 2 frt salariu
pe lună49. Preşedintele, împreună cu comisia numită de Comitet, va verifica muzeul de
patru ori pe an (la fiecare sfert de an) şi va stabili cu directorul cele necesare de făcut50.
Oricum, din păcate, atât din cauza spaţiului redus, cât şi din cauza interesului primordial
al directorului pentru cercetarea ştiinţifică şi nu pentru problemele de muzeografie, se
pare că piesele sosite în muzeu nu au fost inventariate şi aşezate corespunzător51.

Numărul pieselor din muzeu creşte prin rezultatele săpăturilor arheologice, ale
cercetărilor de teren, donaţii, achiziţii de piese şi, spre finalul perioadei, schimb de piese.

Referitor la ultima modalitate (de reţinut, deorece poate explica modul în care
unele piese au ajuns în locuri aflate la distanţă de locul de descoperire), în şedinţa
Comitetului din 2 septembrie 1885, directorul muzeului, Téglás Gábor, cere
împuternicirea ca exemplarele în plus dintre cărămizile ştampilate, aflate în muzeu, să
fie date la schimb pe alte obiecte arheologice, dacă se iveşte ocazia – Comitetul îl
împuterniceşte în acest sens52. Deja în octombrie 1885 Téglás prezintă 12 de obiecte de
bronz pe care le-a primit la schimb de la directorul muzeului din Békésgyula, în schimbul
unor cărămizi ştampilate53.

Unul dintre dezideratele membrilor Societăţii a reprezentat-o obţinerea bogatei
colecţii deţinute de Buda Ádám, din Reea. Deja pe 5 martie 1884 Téglás Gábor prezintă
lista monedelor descoperite la Sarmizegetusa şi aflate în posesia lui Buda Ádám, pe care
le-a studiat, împreună cu König Pál, pe parcursul iernii: în această colecţie se află şi
câteva exemplare valoroase şi interesante, care merită să fie cumpărate pentru

45 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 121v.
46 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 122.
47 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 126v.
48 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 126v.
49 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 126v.
50 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 126v.
51 Kristóf 1942, p. 18.
52 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 124v.
53 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 121v.
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Societate54. După propunerea lui Téglás Gábor, comitetul îi cere vicepreşedintelui să ia
legătura cu Buda Ádám55.

În iunie 1885, în adunarea generală, preşedintele prezintă scrisoarea prin care
acesta se arată dispus să vândă colecţia sa pentru 4000 frt56. Oricât de mult şi-a dorit
Comitetul să achiziţioneze această colecţie, i-a depăşit forţa materială, de aceea a pus
problema pe ordinea de zi a adunării generale57. Urmează o perioadă lungă de discuţii,
de încercări de a obţine suma de bani cerută. Pe 3 februarie 1886, se citeşte scrisoarea
lui Buda Ádám, care oferă din nou Societăţii, spre vânzare, colecţia sa, pentru 3000 frt.
Comitetul, în principiu, hotăreşte cumpărarea colecţiei, dar cum din veniturile sale nu se
poate acoperi suma solicitată, este desemnată o comisie să caute vreo modalitate de a
obţine suma, iar în cea mai apropiată şedinţă membrii acesteia sunt aşteptaţi să facă
propuneri58. Pe 7 aprilie 1886, comisia desemnată a studia posibilităţile cumpărării
colecţiei de păsări a lui Buda Ádám îşi prezintă raportul: consideră că banii pot fi
obţinuţi în parte din luarea unui împrumut, în parte prin redirecţionarea pentru acest
scop a unei părţi din fondul de săpături59. După discuţii, Comitetul consideră că e
problematică luarea unui împrumut, la fel ca şi utilizarea pentru alt scop a fondului
pentru săpături, de aceea decide să fie înştiinţat Buda Ádám că Comitetul, în principiu,
optează pentru cumpărarea colecţiei, dar, din cauza lipsei banilor, nu poate să încheie un
contract acum60. Se desemnează o nouă comisie, în frunte cu dr. Sólyom-Fekete, cu
sarcina de a căuta în continuare modalităţi de a strânge suma necesară, în 1-2 ani, prin
intermediul publicului hunedorean, fără a împovăra casieria Societăţii61. Pe 5 mai 1886,
dr. Sólyom-Fekete prezintă propunerea acestei noi comisii: să se adreseze publicului
comitatului ca în cea mai apropiată adunare generală să decidă dacă există vreun fond
din care s-ar putea aloca bani; apoi, să se ţină la Petroşani, în vară, o şedinţă de
comunicări, iar pe timpul toamnei să se organizeze la Deva astfel de şedinţe – propuneri
acceptate în unanimitate de Comitet62. Răspunsul publicului hunedorean a venit în
aceeaşi toamnă, astfel, pe 6 octombrie 1886, comitetul este informat că nu sunt fonduri.

Membrii Societăţii reuşesc să cumpere alte piese şi cărţi: volumul III din CIL
(Corpus Inscriptionem Latinarum) - cu 64 fr 80 kr63, de la Sarmizegetusa: opt reliefuri din
marmură, o statuie a Dianei din marmură de Bucova, mai multe obiecte mărunte64 etc.

După ce, pe 2 iulie 1884, Téglás Gábor prezintă excursia de studiu pe care a făcut-
o, împreună cu Mailand Oszkár şi Szinte Gábor, de la Deva la Veţel65, la iniţiativa
acestuia, Comitetul a rugat instituţia vicecomitelui să dea indicaţii fruntaşilor comunelor
şi notarilor ca, împreună cu însărcinaţii Societăţii să convingă locuitorii ca pentru pietrele
cu inscripţii sau alte piese arheologice care le-ar avea în proprietate să ceară Societăţii un
preţ potrivit şi să nu pretindă chiar şi pentru obiecte de mică valoare sume colosale66.

54 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 84.
55 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 84.
56 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 3, f. 11.
57 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 3, f. 11.
58 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 133v.
59 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 135-135v.
60 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 135v.
61 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 135v.
62 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 136-136v.
63 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 88.
64 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 135.
65 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 93v; Kun 1886, p. 96, 117.
66 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 93v; Kun 1886, p. 96-97.
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În acelaşi timp, se cere autorităţilor ca reprezentanţii lor în teritoriu, în măsura
posibilităţilor, să realizeze liste cu obiectele de interes care s-ar afla în fiecare zonă67. Iar
pe 4 februarie 1885, la propunerea lui Téglás Gábor, se ia decizia de a trimite
locuitorilor comitatului o adresă în vederea îmbogăţirii colecţiei de etnografie68. În
aceeaşi şedinţă se decide să se trimită o cerere conducerii Asociaţiei Muzeale Ardelene
ca să doneze muzeului din Deva vreuna dintre dublurile aflate în muzeul din Cluj69.

Pe 2 aprilie 1884, la propunerea preşedintelui, pornind de la punctul 12 al
Regulamentului, se decide ca procesele verbale ale tuturor şedinţelor Societăţii să fie
expuse într-o formă relativ mai deosebită în muzeu, pentru ca toţi cei care ar fi interesaţi
de viaţa internă a acesteia să poată să le examineze70.

Aproape în fiecare şedinţă a comitetului, sunt anunţate noi donaţii pentru muzeu,
de la piese aparţinând epocii preistorice, antichităţii până la bancnote contemporane71.

În paralel, membrii Societăţii studiază colecţiile altor muzee, asociaţii de profil,
pentru a identifica piese care au ajuns acolo de pe teritoriul comitatului Hunedoara, în
încercarea de a obţine informaţii despre acestea şi chiar de a le readuce în comitat.
Astfel, pe 6 februarie 1884, Comitetul director este informat că Societatea de Istorie şi
Arheologie din Ungaria de Sud este dispusă să predea grupul de reprezentări mithraice
aflate în muzeul din Timişoara, dacă va fi despăgubită cu descoperiri de valoare şi
importanţă similare72. Însă, în locul pieselor originale, se trimit până la urmă copii ale
acestora73. De asemenea, în februarie 1885, s-a decis să se ceară conducerii Asociaţiei
Muzeale Ardelene ca să se dea lui Téglás Gábor, spre studiu, documentele referitoare la
comitatul Hunedoara, aflate în muzeul din Cluj74.

În martie 1885, la propunerea lui Téglás, comitetul hotăreşte să obţină pentru
bibliotecă lucrările mai vechi referitoare la comitatul Hunedoara, publicaţiile altor
asociaţii arheologice, dacă se pot cumpăra la un  preţ redus75.

În iunie 1886, Sóós Antal anunţă că a discutat cu doamna grof Toldalaghy
Victor în legătură cu cedarea originalelor documentelor prezentate şedinţa trecută
(referitoare la comitatul Hunedoara), dar fără rezultat. Doamna Toldalaghy este dispusă
să permită accesul reprezentantului Societăţii pentru a studia arhiva sa, în care se află
numeroase documente referitoare la comitatul Hunedoara – lucru pentru care Sóós se
arată disponibil76. După o dezbatere mai lungă, se acceptă propunerea lui Téglás Gábor
ca acesta să se ducă să vadă arhiva, iar dacă va crede că acolo sunt documente extrem de
importante pentru comitat, atunci Comitetul – pe baza acestei decizii – va finanţa
deplasarea lui Sóós Antal pentru copierea acestora77. Pe 6 octombrie 1886, Sóós Antal a
făcut un raport despre cercetările sale din arhiva Tholdalaghy de la Iernuţeni
(Radnótfája), jud. Mureş78: ţinând cont că acolo se află şi numeroase documente
referitoare la comitatul Hunedoara, trebuie continuată cercetarea, urmând să fie trimisă
o persoană79.

67 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 106v.
68 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 106v.
69 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 107.
70 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 88.
71 Kun 1886, p. 93, 94.
72 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 82v.
73 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 82v.
74 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 107.
75 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 108v.
76 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 139.
77 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 139-149v.
78 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 152; Kun 1888, p. 126.
79 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 152.
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Pentru a recupera piese, dar şi informaţii din diferite domenii, se fac deplasări pe
tot teritoriul judeţului şi se propun teme de cercetare. Încă în 1884: comitetul a chemat
secţiile la muncă cât mai consistentă, mai ales pe cea de geografie: în primul rând să
caute vechile denumiri ale localităţilor din comitat şi, în al doilea rând, să lucreze în
domeniul etnografiei, după propunerile lui Mailand Oszkar80. În curând se vor clarifica
câteva direcţii de studiu.

Pe 7 mai 1884, Mailánd Oszkar prezintă programul cercetărilor etnografice care
consideră că trebuie făcute în comitat81. Comitetul îşi însuşeşte propunerea şi îi cere lui
Mailánd să prezinte şi preşedintelui o schiţă a acestui program, pentru a fi comunicat şi
secţiei de geografie82. De asemenea, se decide ca prin inspectoratul şcolar al comitatului
să fie chemaţi învăţătorii populari să adune toponimele locurilor, cântecele populare şi
obiceiurile populare83. În octombrie 1884, Mailánd propune ca, pentru a cunoaşte mai
bine realităţile şi relaţiile etnografice ale comitatului, să se stabilească unele chestionare,
iar acelea să se trimită în teren. Comitetul acceptă propunerea şi îi însărcinează pe
Téglás şi Mailánd să studieze chestiunea şi pentru o şedinţă apropiată să prezinte un
proiect84. În martie 1885, Mailánd Oszkár prezintă chestionarele pe care le-a conceput
împreună cu Téglás Gábor, pentru a cerceta relaţiile etnografice din comitat. Comitetul,
după ce felicită autorii, decide ca, după ce se vor traduce şi în limba română, să se
tipărească în câte 300 de exemplare (în maghiară, respectiv română), iar mitropolitul de
la Sibiu şi episcopii din Lugoj şi Arad vor fi rugaţi să pună în atenţia preoţimii
aceste chestionare85.

În şedinţa din 5 martie 1884, Téglás Gábor atrage atenţia că anul 1884 reprezintă
centenarul izbucnirii răscoalei lui Horea în zonele zărăndene ale comitatului Hunedoara
şi propune Comitetului să-l însărcineze pe König Pál, care s-a mai ocupat de problemă,
să adune, în măsura posibilităţilor, informaţiile care până acum nu au fost făcute
publice, pentru a le publica în numărul trei al anuarului86. Comitetul aprobă propunerea,
dar vicepreşedintele adaugă că întreaga secţie de istorie este chemată să îşi concentreze
activitatea în acest sens87. Câteva luni mai târziu, ţinând cont de faptul că boala la ochi a
lui König Pál îl va ţine departe un timp posibil îndelungat de la o muncă intelectuală
mai serioasă, Téglás Gábor propune ca acesta să fie înlocuit de Kun Róbert la culegerea
datelor privind răscoala lui Horea – propunere acceptată88. În septembrie 1884 deja,
Kun Róbert prezintă un raport verbal privind cercetările sale legate de documentele
răscoalei lui Horea: nu a găsit nimic în Zarand, dar cu atât mai mult material a putut
strânge din arhiva de la Mintia a lui Kuun Géza şi din arhiva comandamentului de la
Sibiu, în schimb nu prea a găsit nimic în arhiva comitatului89. Rezultat al acestei
activităţi, în lunile următoare, Kun Róbert va ţine numeroase comunicări legate de
această temă, iar o parte dintre ele vor vedea şi lumina tiparului sub formă de studii în
anuarul Societăţii.

80 Kun 1886, p. 94.
81 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 90.
82 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 90.
83 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 90.
84 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 98.
85 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 108-108v.
86 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 85v.
87 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 86, III, 90după.
88 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 90v-91.
89 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 96v.
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Pe 2 iulie 1884 Téglás Gábor propune ca reliefurile mithraice şi alte descoperiri
romane scoase la iveală în urma săpăturilor de la Sarmizegetusa să fie făcute cunoscute
în acea operă de mari dimensiuni care va cuprinde istoria monarhiei austro-ungare,
realizate sub protecţia moştenitorului tronului. Propunerea a fost aprobată, cu
completarea lui dr. Sólyom-Fekete de a se transmite şi alte date referitoare la comitatul
Hunedoara – se cere preşedintelui să ia legătura cu realizatorii lucrării amintite90.

Încă în anul 1886 comitetul a decis ca pentru împlinirea a 1000 de ani de la
venirea maghiarilor să se scrie monografia comitatului Hunedoara şi să o editeze,
pentru care intreprindere s-a adresat pentru sprijin publicului comitatului91. În şedinţa
din 5 ianuarie 1887, s-a citit adresa prin care legislativul comitatului Hunedoara anunţă
că a fost însuşită şi aprobată propunerea lui Kuun Géza ca adunarea generală a
comitatului să însărcineze Societatea să scrie monografia arheologică şi istorică a
comitatului Hunedoara şi să sprijine demersul, moral şi material, cât e posibil din partea
ei92. Comitetul ia act cu bucurie de decizie şi formează o comisie (din dr. Sólyom-
Fekete Ferencz - preşedinte, Réthi Lajos, Téglás Gábor, König Pál, Kun Róbert) care să
stabilească structura monografiei şi modul de lucru93. Rezultatul muncii acestei comisii
a fost prezentat de König (Király) Pál în şedinţa din martie 188894. Comitetul a acceptat
propunerea acestuia şi a înaintat o adresă către comitat, prin care cerea suma de 3000 frt
pentru strângerea datelor în vederea realizării lucrării95. Dar adunarea generală a
comitatului nu dispunea de o astfel de sumă pentru acest proiect, astfel că problema
monografiei a rămas să mai fie discutată ulterior96.

Pe 2 aprilie 1884, Darvai Móricz a propus ca Societatea să realizeze, în comitat,
măsurători ale înălţimilor, lucru ce nu ar costa mult, mai ales dacă ar putea fi luate
împrumut aparatele de măsurare de la institutul meteorologic de la Budapesta.
Propunerea a fost acceptată de către Comitet, s-au făcut demersurile necesare97, dar nu a
putut fi obţinută aparatura necesară98.

Deja pe 2 iulie 1884, Comitetul a decis să înainteze instituţiei vicecomitelui o
listă cu numele de localităţi considerate românizate şi să ceară să se repună numele
vechi maghiare ale acestora, acolo unde documentar se poate dovedi existenţa acestui
nume99. Câteva luni mai târziu, pe 10 ianurie 1885, dr. Sólyom-Fekete Ferencz a fost
însărcinat să caute în documente numele maghiare ale localităţilor din comitat, ca să se
poate redenumi în mod oficial100. În decembrie 1885, pentru a reda numele originar
maghiar al localităţilor românizate, Comitetul însărcinează pe preşedinte ca să
întreprindă cât mai repede cele necesare, pentru ca în adunarea generală a comitatului
din primăvară să se ia în discuţie chestiunea101.

90 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 95.
91 Kun 1889, p. 143.
92 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 156v.
93 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 156v.
94 Kun 1889, p. 144.
95 Kun 1889, p. 144.
96 Kun 1889, p. 144.
97 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 87-87v.
98 Kun 1886, p. 90.
99 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 95.
100 Kun 1888, p. 120.
101 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 131-131v.
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În 14 octombrie 1885, Szöts Sándor, preot reformat în Deva şi membru al
Comitetului, informează că, după ce tencuiala a căzut, pe peretele nordic al bisericii
reformate au apărut câteva fresce102. Comitetul, luând cunoştinţă de cele prezentate, îi
trimite pe Szinte Gábor, Szöts Sándor şi Téglás Gábor să cerceteze frescele şi să facă un
raport – în cazul în care sunt valoroase, să se atragă asupra lor atenţia Comisiei
Naţionale pentru Monumente103.

O altă parte a rezultatelor activităţii membrilor Societăţii se regăseşte în
comunicările prezentate la adunările generale şi la şedinţele Comitetului, o parte dintre
ele fiind apoi publicate. Cum la fiecare întrunire erau prezentate în medie
2-3 comunicări, vom exemplifica doar prin câteva, pentru a reflecta direcţiile de
cercetare. Téglás Gábor a prezentat harta preistorică a comitatului104, a comunicat
despre mineritul romanilor în Deva, cu specială privire la cariera acestora de la Bejan105,
despre administraţia minieră în Dacia romană106, a ţinut o comunicare despre carierele
de marmură de pe Valea Bistrei107, alta cu titlul „Date preistorice din Deva” , în care,
pornind de la mai multe descoperiri făcute pe partea de sud a Dealului Cetăţii, afirmă că
Deva, din punctul de vedere al descoperirilor preistorice, poate fi enumerată alături de
Turdaş, Valea Nandrului şi Geoagiu108, a prezentat fortificaţia dacică de pe Dealul Bolii
(Băniţa), de lângă Petroşani109, a prezentat peşterile aflate pe pantele de nord ale
munţilor din Baia de Criş şi ceramica preistorică descoperită acolo110, un raport în
legătură cu castrul de la Cigmău111, a comunicat despre excursia sa la Cârjiţi112 şi
antichităţile romane descoperite acolo – după el, Cârjiţi a ţinut de castrul de la Veţel113,
a prezentat peşterile de la Godineşti şi Boiu, descoperite şi cercetate de el114, a prezentat
schiţat acele locuri din comitat unde s-au descoperit artefacte barbare115; siturile
arheologice din comitatul Hunedoara116. Király (König) Pál a citit o comunicare despre
probele cultului lui Mithras117, despre colegiile din Dacia118, a vorbit despre „zeii sirieni
de la Sarmizegetusa”119, a comunicat despre templul lui Mithras de la Sarmizegetusa şi
despre reliefurile descoperite acolo, prezentând şi pozele făcute acestor reliefuri pe banii
Societăţii120, despre templul lui Mithras de la Sarmizegetusa şi arhitectura acestuia121, a
prezentat câteva inscripţii de morminte de la Sarmizegetusa, vorbind despre instituţia
romană a flamen-ilor122, a adus noi date la istoria Sarmizegetusei romane şi a prezentat

102 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 121v.
103 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 121v.
104 Kun 1886, p. 96.
105 Kun 1888, p. 121.
106 Kun 1888, p. 125.
107 Kun 1886, p. 82, 92.
108 Kun 1886, p. 83, 92.
109 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 98.
110 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 110.
111 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 136v.
112 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 139v
113 Kun 1888, p. 124.
114 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 150v.
115 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 160.
116 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 1.
117 Kun 1886, p. 83, 92.
118 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 84.
119 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 87.
120 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 98.
121 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 119.
122 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 126.
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reliefurile de pe Columna lui Traian care se referă la aceasta123. Dr. Hankó Vilmos a
făcut cunoscute izvoarele calde ale comitatului Hunedoara124 şi apele minerale din
Ardeal, în special pe cele din comitatul Hunedoara125. Sóós Antal a prezentat diplomele
breslelor croitorilor, cojocarilor din Deva, respectiv a breslelor germane126, statutul
breslei croitorilor din Hunedoara127, prezintă în copie diploma breslei croitorilor şi
bărbierilor din Orăştie128. Mailand Oszkár a vorbit despre creaţia populară românească,
prezentând şi făcând consideraţii estetice despre câteva cântece, balade, romanţe şi
legende culese în comitatul Hunedoara129, a comunicat despre elementele mitologice din
creaţia populară românească130, despre legenda construirii mănăstirii Argeş şi prezintă o
variantă a acesteia din comitatul Hunedoara131 (ca o completare, Kuun Géza aduce în
discuţie legendele asemănătoare întâlnite la slavi132), a comunicat despre ghicitorile
populare, atrăgând atenţia în mod deosebit asupra poveştilor cu ghicitori ale poporului
român133, despre personajele de poveste ale creaţiei populare româneşti134, a prezentat
muzeele etnografice de la Paris, făcând o introducere despre evoluţia istoriei
etnologiei135, a adus noi date la etnografia românească, făcând cunoscute mai ales
vrăjile din anumite zone136. Kun Róbert a prezentat motivele răscoalei lui Horea şi a
caracterizat în general sistemul de guvernare al împăratului Iosif II137, pe baza unor date
de arhivă, a discutat cauzele răscoalei lui Horea138, a prezentat desfăşurarea răscoalei lui
Horea în comitatul Hunedoara şi Zarand139, a vorbit despre consecinţele înăbuşirii
răscoalei lui Horea140. Dr. Sólyom-Fekete Ferencz a comunicat despre popularea Văii
Jiului141, iar Tallacsek Ferencz a prezentat spălătoriile de aur romane de pe Jieţ142,

Pe lângă săpăturile propriu-zise de la Sarmizegetusa, au fost studiate (în vara
anului 1883) calitatea şi direcţia drumului lui Traian, structura castrului, întinderea de
odihnioară a oraşului143. Lui Téglás şi Király li s-a părut interesantă şi ideea studierii
antichităţilor dinspre Valea Jiului144. A fost urmat drumul lui Traian până la Ostrov şi
Cârneşti145. Cei doi s-au deplasat şi la Petroşani (tot în vara anului 1883), studiind
Dealul Bolii, unde au constatat „existenţa unui turn de pază”146. Această „interesantă

123 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 160.
124 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 84.
125 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 100.
126 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 98v.
127 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 129.
128 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 139v.
129 Kun 1886, p. 97-98, 117.
130 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 102.
131 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 112v.
132 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 112v.
133 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 131.
134 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 135.
135 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 154; Kun 1888, p. 126; Kun 1889, p. 147.
136 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 160; Kun 1889, p. 145, 148.
137 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f .98v; Kun 1886, p. 97, 117.
138 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 100; Kun 1886, p. 99, 118.
139 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 104; Kun 1888, p. 111, 118.
140 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 126.
141 Kun 1888, p. 125; Kun 1889, 147.
142 Kun 1888, 125; Kun 1889, 147.
143 Kun 1886, p. 88.
144 Kun 1886, p. 88.
145 Kun 1886, p. 89.
146 Kun 1886, p. 89.
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construcţie” a fost distrusă de către constructorii căilor ferate, iar ultimele rămăşiţe au
fost salvate de intervenţia reprezentanţilor Societăţii147. Cu această ocazie au vizitat şi
turnul de la Crivadia – în mod greşit îl datează în epocă romană148. Pe parcursul acestei
deplasări, moşierii de pe valea Streiului le-au atras atenţia în mod repetat că în partea de
sus a Apei Orăştiei ruinele unei fortificaţii de dimensiuni impresionante aşteaptă
cercetarea Societăţii149.

În vara anului 1884, Téglás Gábor, Mailand Oszkár şi Szinte Gábor au realizat o
excursie de studiu de la Deva la Veţel150.

În iulie-august 1884, Téglás Gábor, Mailand Oszkár şi Szinte Gábor au făcut
cercetări în zonele miniere din comitatele Hunedoara şi Alba, căutând urme ale
mineritului, iar Mailand a realizat studii de etnografie151.

În martie 1885, Téglás Gábor anunţă că, pe parcursul primăverii, intenţionează
să se deplaseze la Cigmău şi în zonă, de unde are informaţii că ar fi apărut descoperiri
preistorice152.

În octombrie 1885, dr Sólyom-Fekete Ferencz prezintă un raport al săpăturilor
făcute de el la Orăştioara de Sus – rezultatele fiind: trei reliefuri, fragmente ceramice,
cărămizi cu ştampile – care stau mărturie despre originea romană a acestei aşezări –
comitetul ia cunoştinţă de asta şi decide plata cheltuielilor - 48 frt153.

În prim plan se află continuarea săpăturilor arheologice de la Sarmizegetusa, în
paralel cu protejarea ruinelor de aici. Pentru a putea continua cercetările arheologice, se
solicită finanţare de la Minsiterul Cultelor şi Educaţiei154, iar ministrul de resort alocă în
fiecare an 500 frt (în 1883-1885)155 sau 300 frt (1886-1887) 156, lucru anunţat, de obicei,
în primăvara anului respectiv. În schimb, pentru justificarea banilor cheltuiţi, se
înaintează un raport privind săpăturile făcute şi un decont al cheltuielilor. Conform
raportului făcut de Téglás Gábor şi König Pál, cercetările arheologice realizate în vara
anului 1883 au presupus cheltuieli de 619 frt 40 kr – comisia de verificare a confirmat
corectitudinea sumei157.

Pe 6 februarie 1884, König Pál a prezentat un raport despre desfăşurarea
săpăturilor de la Sarmizegetusa158. Săpăturile din 1883 au debutat la începutul lunii
august. Înainte de aceasta, fiind conştienţi de datoria pe care o aveau ca şi coordonatori
ale unor săpături sistematice, s-au studiat materialele avute al îndemână, literatura de
specialitate159. Ajungând la Sarmizegetusa pe 9 august, s-a început prin a definitiva
descoperirea templului lui Mithras160. Se amintesc greutăţile avute cu obţinerea mâinii
de lucru şi a accesului pe terenul de interes161. Apoi, sunt prezentate principalele
descoperiri: templul lui Mithras, templul sirian, templul lui Malagbel, alte ruine

147 Kun 1886, p. 89.
148 Kun 1886, p. 89.
149 Kun 1886, p. 89.
150 Kun 1886, p. 96.
151 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 96-96v.
152 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 108v.
153 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 121.
154 Kun 1886, p. 91-92.
155 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 106v.
156 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 136.
157 Kun 1886, p. 83.
158 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 82.
159 Kun 1886, p. 84.
160 Kun 1886, p. 84.
161 Kun 1886, p. 84-85.
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cercetate162. Comitetul director a decis ca o copie a acestui raport să se trimită
ministrului cultelor şi educaţiei, cu această ocazie urmând a se cere finanţare şi pe anul
următor163. Răspunsul a venit destul de repede, iar pe 5 martie 1884 s-a citit adresa nr
20515/1884 din 28 februarie a ministrului Trefort, prin care acesta dispune acordarea a
500 frt pentru continuarea săpăturilor de la Ulpia Sarmizegetusa şi întreabă dacă se face
totul pentru protejarea vestigiilor164.

Preocupat deja de protejarea ruinelor, sub impulsul acestei întrebări, Comitetul
decide să ceară instituţiei vicecomitelui să aşeze ruinele de la Sarmizegetusa, în special
amfiteatrul, sub supravegherea reprezentanţilor locali ai autorităţii comitatului şi să
împiedice prin orice mijloace distrugerea voluntară a acestora, aceste ruine trezind
atenţia cercetătorilor din ţară şi străinătate, dar şi a ministrului cultelor şi educaţiei165. În
septembrie 1884, ţinând cont că amfiteatrul este în continuare supus distrugerii, Téglás
propune Comitetului să se ceară autorităţilor comitatului ca prin jandarmii din
Sarmizegetusa să se împiedice aceste distrugeri166.

Pentru a salva ruinele amfiteatrului, soluţia aleasă de către conducerea Societăţii
este de a încerca să devină proprietară pe teren. Astfel, pe 2 iulie 1884, la iniţiativa lui
dr. Sólyom-Fekete Ferencz, Comitetul a hotărât să cumpere la Sarmizegetusa 1-2 iugăre
de teren, pentru ca, cu ocazia comasării care se apropia, Societatea, apărând ca moşier,
să primească terenul amfiteatrului, care, constând mai ales din teren cu piatră, nici aşa
nu ar prezenta interes pentru ceilalţi proprietari, astfel că îi cere lui Téglás Gábor ca, în
timpul săpăturilor din vară, să facă paşii premergători în acest sens167. În decembrie
1885 preşedinţia este însărcinată să îl delege pe Nemes Samuel, membru al Societăţii,
din Haţeg, să facă demersurile pentru cumpărarea terenului168.

În şedinţa din 3 iunie 1885, preşedintele se plânge că comandantul jandarmeriei
din Sarmizegetusa, în loc să protejeze ruinele de la distrugere şi să împiedice furtul
obiectelor, şi el se ocupă de astfel de lucruri, adună obiecte prin săpături, iar cu acestea
le face pe plac colecţionarilor de antichităţi. Comitetul decide să se adreseze
comandamentului jandarmeriei cercuale şi instituţiei vicecomitelui ca să oprească
distrugerea pe mai departe a amfiteatrului, mai ales că în prezent „legea naţională
protejează monumentul”169.

În iulie 1885, din nou se atrage atenţia că amfiteatrul din Sarmizegetusa şi turnul
de la Crivadia sunt permanent expuse distrugerii – comitetul cere instituţiei
vicecomitelui să ia măsuri şi să decidă protejarea monumentelor170. În şedinţa din
septembrie 1885, se citeşte adresa din 13 iulie 1885 a comandamentului jandarmeriei
circumscripţiei, prin care preşedinţia este înştiinţată că „posturile” aflate în comitat au
primit ordin să păzească locurile cu semnificaţie istorică, monumentele istorice, pentru
ca acestea să nu sufere de distrugeri intenţionate171.

Încă din anul înfiinţării, unul dintre preocupările membrilor Societăţii a
reprezentat-o obţinerea Dealului Cetăţii din Deva, pentru punerea în valoare din punct

162 Kun 1886, p. 85-88.
163 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 82.
164 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 84v.
165 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 85.
166 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 96v.
167 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 94v.
168 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 131v.
169 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 117v.
170 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 119.
171 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 124.
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de vedere turistic şi protejarea ruinelor. Demersurile încep imediat, iar în iunie 1885
adunarea generală poate fi informată că de la 1 ianuarie 1886 Dealul Cetăţii va fi predat
Societăţii172.

Pe 14 octombrie 1885, Comitetul decide să se ceară Direcţiei de Bunuri să
grăbească încheierea contractului şi predarea Dealului Cetăţii, iar preşedintele comisiei
pentru împădurire, Barcsay Kálmán, să întrunească membrii comisiei173. Se citeşte
adresa 5298 din 15 septembrie 1885 a Direcţiei Generale Sanitare de la Târgu Mureş –
prin care împădurirea Dealului Cetăţii şi asanarea lacului sărat aflat la baza sa sunt
declarate necesare din punct de vedere sanitar, astfel că, pentru realizarea acestor
obiective, se permitea utilizarea deţinuţilor aflaţi închişi la Deva174. În legătură cu
aceasta se citeşte şi adresa 6342 din 29 septembrie 1885 a lui Horváth Simon, jurist
regal din Deva, prin care este informată preşedinţia că deţinuţii necesari sunt puşi la
dispoziţie pentru 5 kr de deţinut şi 40 kr plata pentru pază – Comitetul ia cunoştinţă cu
bucurie de aceasta175. Pe 4 noiembrie 1885, secretarul prezintă contractul referitor la
Dealul Cetăţii, trimis de către comitele Hunedoarei. Pe 2 decembrie 1885,  purtătorul de
cuvânt al comisiei numite în problema închirierii Dealului Cetăţii, Boros Elek, prezintă
situaţia din acel moment: subliniază că activităţile legate de acesta (impozitul terenului,
lucrările de împădurire, supravegherea, îngrijirea) presupun cheltuieli cărora Societatea
abia le poate face şi de aceea propune Comitetului să se adreseze autorităţilor oraşului
ca să decidă cu cât poate contribui la sprijinirea acestei intreprinderi – care se face,
oricum, în primul rând, pentru interesul oraşului; iar abia după primirea răspunsului de
la autorităţile oraşului, se poate încheia contractul176. Comitetul acceptă propunerea,
însărcinează preşedinţia cu punerea ei în practică177.

Pe 3 februarie 1886, se citeşte scrisoarea lui Szengel Daniel, pădurar din Orăştie,
adresată Comitetului, prin care oferă 1500 bucăţi de puieţi de brazi, pentru împădurirea
Dealului Cetăţii, promiţând că va participa cu plăcere şi la lucrările de plantare178.
Comitetul mulţumeşte pentru această donaţie, dar deocamdată nu se poate folosi de ea,
deoarece contractul de închiriere nu este încă încheiat, Dealul Cetăţii încă nu este
efectiv în posesia Societăţii179.

În mai 1886, Kis Albert propune Comitetului ca, până la împădurirea Dealului
Cetăţii, să plăteacă taxă pentru dreptul de a păşuna acolo – comitetul acceptă propunerea
şi, totodată, decide că contractul se poate încheia, iar comisia desemnată pentru
proiectul împăduririi Dealului Cetăţii primeşte indicaţia de a proceda în înţelegere cu
comitetul orăşenesc180.

În decembrie 1886, se citesc şi se acceptă articolele (rescrise de Sólyom-Fekete)
contractului privind preluarea Dealului Cetăţii181. În ianuarie 1887, preşedintele
informează că a aflat că autorităţile oraşului au dat permisiunea câtorva păstori ca să îşi
ducă la păscut animalele pe Dealul Cetăţii, Comitetul decide să ceară autorităţilor locale

172 Kun 1888, p. 120.
173 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 121v.
174 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 122.
175 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 122.
176 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 128v.
177 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 12v.
178 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 133.
179 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 133v.
180 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 137.
181 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 166-166v.
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ca să oprească păşunatul pe Dealul Cetăţii şi împuterniceşte pe preşedinte ca să
angajeze un paznic pe cetate pentru 15 frt anual182.

Pe 6 aprilie 1887, avem un raport al comisiei numite să supravegheze lucrările
de pe Dealul Cetăţii (conduse de dr. Sólyom-Fekete) privind situaţia din acel moment:
din 1 ianuarie 1886, Dealul Cetăţii a fost luat în chirie de către Societate; Comitetul
vrea să protejeze ruinele cetăţii şi să împădurească dealul, pentru a oferi un loc de
plimbare locuitorilor183, lucrările se desfăşoară intens, pe pantele dealului s-au tăiat
alei pentru plimbare, sunt plantaţi mii de puieţi şi comandate bănci184; cheltuielile au
fost acoperite de cei 100 frt aprobaţi în acest scop de adunarea generală a oraşului
Deva185. Comitetul ia act de raport şi împuterniceşte preşedinţia să scoată în avans 50
frt din casieria Societăţii pentru continuarea lucrărilor, ca nu cumva din lipsa banilor
să se oprească186. Pe 4 mai 1887 se citeşte adresa ministrului Trefort în problema
Dealului Cetăţii, prin care comunică propunerea ministerului finanţelor: este gata să
cedeze în proprietatea Societăţii Dealul Cetăţii pentru totdeauna187 - comitetul ia act şi
cere comisiei pentru cetate să facă propuneri referitoare la chestiune188. În iunie, în
şedinţa de comitet, dr. Sólyom-Fekete Ferencz prezintă documentul redactat de
trimişii oraşului, Kiss Albert şi Kovács András, care evaluează Dealul Cetăţii şi
teritoriul ce ţine de el la 523 frt189. Preşedintele comisiei afirmă şi că, pentru
transformarea zonei în parc, ar mai fi necesar să se cumpere un teren de 6 iugăre –
Comitetul împuterniceşte comisia să întreprindă demersurile necesare pentru
cumpărarea întregului teren şi alocă 600 frt pentru asta.

Membrii Societăţii au contribuit la ridicarea unor monumente care marcau locul
evenimentelor istorice importante pentru regiunea noastră.

În şedinţa comitetului din 2 aprilie 1884, dr. Sólyom-Fekete Ferencz a informat
că honvezii răniţi în bătălia de la Simeria au fost aduşi la spitalul din Deva, unde au
murit peste 100 – iar aceştia au fost înmormântaţi în cimitirul romano-catolic, într-un
mormânt comun, aproape de şanţul cimitirului, iar mormântul lor fără semn este în
pericol de a fi săpat în curând pentru alte gropi, de aceea ar fi nevoie ca să se ia măsuri
pentru a împiedica aceasta190. Baronul Jósika Géza, preşedinte al asociaţiei honvezilor
din Hunedoara, a declarat că aceasta are un fond de 300 frt pentru a ridica la Simeria un
monument în memoria bătăliei; considerând că placa ce se va pune pe podul de la
Simeria îl poate înlocui, a decis ca, la următoarea adunare a asociaţiei honvezilor, să
propună ca aceşti bani să fie utilizaţi pentru ca mormântul honvezilor din cimitirul din
Deva să fie înconjurat cu gard şi să fie marcat printr-un monument191.

În perioada 1884-1885 comitetul director a activat şi pentru ridicarea
monumentelor de la Simeria şi Câmpul Pâinii192.

În ceea ce priveşte Simeria, pe 7 ianuarie 1885, dr. Sólyom-Fekete Ferencz
prezintă raportul comisiei create în vederea punerii plăcii de pe podul de la Simeria: ar

182 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 156v.
183 Kun 1889, p. 144.
184 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 168v.
185 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 168v.
186 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 168v.
187 Kun 1889, p. 145.
188 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 160v.
189 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 170v.
190 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 88.
191 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 88v.
192 Kun 1888, p. 119.
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trebui puse două plăci – una, venind de la Deva, pe dreapta, la începutul podului, cu
textul: „1849 februarie 9. Podul de la Simeria: pentru slava eternă a generalului Bem şi
a eroilor maghiari căzuţi pentru libertate”; al doilea panou să se aşeze dinspre Orăştie,
tot pe dreapta şi să conţină marcarea locului vechiului pod şi dimensiunile acestuia, iar
pentru obţinerea acestor date se apelează la Barcsay Kálmán, membru al comisiei şi
vicecomite. Comitetul aprobă propunerea, urmând ca detaliile de punere în practică să
se discute după obţinerea aprobărilor193.

În noiembrie 1883, Asociaţia muzeală transilvană a trimis 500 frt publicului
comitatului Hunedoara, pentru ridicarea unui monument pe Câmpul Pâinii (aceşti bani
au fost strânşi de Miksa György pentru acest scop, iar după decesul acestuia, banii au
ajuns la Asociaţia muzeală transilvană). Adunarea generală a comitatului s-a adresat
Societăţii pentru un punct de vedere şi a cerut oficiului de arhitectură al comitatului să
realizeze un proiect pe măsura banilor194.

În februarie 1885, vicecomitele Barcsay Kálmán predă Comitetului proiectul şi
devizul monumentului de pe Câmpul Pâinii, realizat de oficiul de arhitectură al
comitatului Hunedoara; acestea s-au predat unei comisii formate din Barcsay Kálmán,
Réthi Lajos, Téglás Gábor195. În şedinţa extraordinară din 29 aprilie 1885, dr. Sólyom-
Fekete Ferencz prezintă situaţia, cele intreprinse în problema monumentului de pe
Câmpul Pâinii, descrie rezultatele deplasării de pe teren din aprilie 1885 şi face o serie
de propuneri: la indicaţiile persoanelor vârstnice din Şibot a găsit locul vechiului
monument, în întregime distrus în 1850 – acest loc corespunzând şi datelor istorice –
propune ca noul monument să fie ridicat în acest loc, sub formă de mausoleu sau capelă,
iar suma necesară de 2000-3000 frt să fie strânsă prin colectă publică196, iar până nu se
ia o decizie ar trebui amânată şi problema textului inscripţiei197.

Pe 6 mai 1885, Comitetul director a luat următoarele decizii: monumentul
(coloana comemorativă) se va construi pe baza proiectului realizat de oficiul de
arhitectură al comitatului Hunedoara şi va fi aşezat în gara de la Şibot, iar într-un text
scurt, dar care să se poată citi de departe, vor fi imortalizate data bătăliei şi conducătorii
ei198. Cuvântarea la festivitatea de inaugurare o va ţine dr. Sólyom-Fekete Ferencz199.
Iar locul vechii capele Báthory se va marca printr-un bloc de piatră cu inscripţie200.

Această hotărâre este transmisă vicecomitelui Hunedoarei şi i se cere acestuia să
solicite de la Ministerul Transporturilor loc în gară pentru monument201. În decembrie 1885,
Instituţia vicecomitelui înştiinţează Comitetul că Ministerul transporturilor şi-a dat acordul
ca monumentul pentru Câmpul Pâinii să fie ridicat în gara de la Şibot202. Iar pe 6 iulie 1887,
Barcsay Kálmán, vicecomite, a anunţat comitetul că a fost ridicată şi e finalizată coloana
comemorativă pentru victoria de la Câmpul Pâinii203.

În 1885, reprezentanţi ai Societăţii au participat la la Congresul Naţional de
Antropologie şi Arheologie (Téglás Gábor, Király Pál, Kun Róbert şi Téglás István,

193 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 104-104v; Kun 1888, p. 119.
194 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 3, f. 93v.
195 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 106v.
196 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 112.
197 Kun 1888, p. 115.
198 Kun 1888, p. 116.
199 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 114v.
200 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 114v.
201 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 114v.
202 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 131v.
203 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 172v.
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primii doi având şi comunicare)204 şi la Congresul Naţional de Istorie (dr. Sólyom-
Fekete şi Király Pál)205. În acelaşi an, s-a primit invitaţia de a participa la expoziţia
naţională, unde a şi fost trimisă colecţia de piese mithraice – pentru care Societatea a
primit o medalie şi un document de recunoaştere în cadrul expoziţiei206.

Societatea s-a bucurat şi de interesul unor personalităţi ale vremii. În noiembrie
1884, Sólyom-Fekete Ferencz anunţă că George Bariţiu, membru de onoare al
Societăţii, oprindu-se la Deva, a manifestat un mare interes faţă de activitatea Societăţii,
iar după ce a obţinut informaţii referitoare la funcţionarea acesteia, i-a promis
vicepreşedintelui că va face tot ce îi va sta în putinţă pentru ca în cercurile româneşti să
fie un interes mai mare decât până acum faţă de Societate207. De asemenea, a donat 40
frt Societăţii208.

La invitaţia comitatului şi oraşului, Societatea Maghiară de Istorie a decis să îşi
ţină adunarea generală, în iulie 1887, la Deva209. Datorită acestui fapt, Comitetul a decis
ca adunarea generală a Societăţii să fie tot în iulie, legată de cea a Societăţii naţionale, şi
a numit o comisie pentru a se ocupa de pregătiri, în frunte cu dr. Sólyom-Fekete
Ferencz210. Membrii societăţii naţionale au ajuns pe 23 iulie la Deva, sub conducerea
preşedintelui grof Szécsen Antal211. Musafirii veniţi dinspre Budapesta au fost
întâmpinaţi la Zam, staţia de graniţă a comitatului, de către Barcsay Kálmán, vicecomite
al Hunedoarei, iar la Deva oaspeţii au fost întâmpinaţi de către Issekutz Antal (care a
ţinut şi o cuvântare, la care i-a răspuns Szécsen Antal)212.

Adunarea generală a Societăţii naţionale s-a ţinut pe 24 iulie, sub preşedinţia lui
Szécsen Antal, iar dintre membrii Societăţii hunedorene, dr. Sólyom-Fekete Ferencz a luat
cuvântul şi a prezentat un document referitor la relaţiile de proprietate din comitat213.

Pe 25 iulie 1887 s-a ţinut şi adunarea generală a Societăţii, sub preşedinţia lui
Kuun Géza şi cu participarea membrilor prezenţi ai Societăţii naţionale214. După care se
organizează mai multe vizite la puncte de interes din comitat215.

În toamna anului 1887, se fac pregătirile pentru vizita împăratului Austro-
Ungariei. În şedinţa din 7 septembrie, pentru cazul în care „Măria Sa Regele” va primi
separat salutul Societăţii, preşedintele cere membrilor acesteia să fie prezenţi în număr
cât mai mare. Şi cum este previzibil ca monarhul să dorească să viziteze şi muzeul, să
fie prezenţi membrii comitetului pentru primire216.

Împăratul Austro-Ungariei, aflat în comitat pentru câteva zile, în septembrie
1887, s-a întâlnit şi cu membrii Societăţii şi s-a dus să viziteze muzeul. La intrare l-a
aşteptat Kuun Géza, mulţumind pentru cinstea făcută şi i-a prezentat pe funcţionarii
Societăţii. Apoi, împăratul a petrecut mai mult timp în muzeu, unde Téglás Gábor i-a
oferit informaţiile necesare şi unde a privit cu interes obiectele expuse; la rugămintea

204 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 124v.
205 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 124v.
206 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 146; Kun 1888, p. 122; Kun 1889, p. 148.
207 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 100v.
208 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 100v.
209 Kun 1889, p. 145.
210 Kun 1889, p. 145.
211 Kun 1889, p. 145.
212 Kun 1889, p. 146.
213 Kun 1889, p. 146.
214 Kun 1889, p. 146.
215 Szádeczky 1887, p. 88-97.
216 SJHAN, FSIACH, Fond propriu, Dos. 2, f. 174.
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preşedintelui, şi-a trecut numele în Cartea de oaspeţi şi a primit publicaţiile Societăţii,
menţionând că aceste cărţi îi vor aminti cu plăcere de vizita la Deva217.

În toamna anului 1887 membrii Societăţii încheie o perioadă cu rezultate
importante în toate sferele activităţii, de la cea ştiinţifică la cea administrativă, dar deja
se întrevăd problemele cu care aceasta se va confrunta până la final: lipsa fondurilor
financiare suficiente, sediul impropriu pentru muzeu, lipsa spaţiului suficient pentru
depozitarea şi expunerea pieselor.

Abrevieri

SJHAN, FSIACH – Serviciul Judeţean Hunedoara al Arhivelor Naţionale,
Fondul Societăţii de Istorie şi Arheologie a Comitatului
Hunedoara.

Bibliografie

Bodó 2012 – C. Bodó, Începuturile Societăţii de Istorie şi Arheologie
a Comitatului Hunedoara, în Sargetia, S.N., III, 2012,
p. 371-385.

Hunyad 1887 – Hunyad, nr. 39, 24 septembrie 1887, p. 2.
Kristóf 1942 – G. Kristóf, Tudományos intézetek Erdélyben 1919-ig, în

Erdélyi Tudományos Füzetek, 135, 1942, p. 3-30.
Kun 1886 – R. Kun, A társulat 1883. évi június hó 1-től 1884. év

deczember 31-ig kifejtett működésének vázlata, în
HTRTÉ, III, 1886, p. 82-99.

Kun 1888 – R. Kun, A társulat 1885. és 1886. évi működésének rövid
vázlata, în HTRTÉ, IV, 1888, p. 111-126.

Kun 1889 – R. Kun, A társulat 1887. és 1888. évi működésének rövid
vázlata, în HTRTÉ, V, 1889, p.  141-158.

Szádeczky 1887 – L. Szádeczky, A hunyadvármegyei kirándulás (1887. jul.
24-31) în A Magyar Történelmi Társulat 1887. évi jul.
24-27-iki vidéki kirándulása Dáva városába és Hunyad
vármegyébe, Budapest, 1887.

Sur l’activité de la Société d’Histoire et d’Archéologie
du Comté Hunedoara (1883-1887)

Résumé

Dans l’année 1880 est établie la Société d’Histoire et d’Archéologie du Comté
Hunedoara, duquel membres, dans les années suivants, déroulent une riche activité sur
plusieurs niveaux.

Nous nous sommes proposé à suivre les principaux aspects des activités du
Société dans la période 1883-1887. Les membres de cette société d’histoire sont pleins

217 Hunyad 1887, p. 2.
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d’enthousiasme et leurs activités impliquent les domaines suivantes: scientifique, de
rassemblement et de récupération des plusieurs dates sur le passé du comté Hunedoara,
de l’enrichissement du musée et de la bibliothèque, de recherches du terrain, de
sauvetage des monuments importantes.
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